

# Novavax COVID-19 ကသံဃ်ဆဲးဒီသဒါ: တၢ်လၢ နကြၢး သ့ၣ်ညါ



## တၢ်လၢ Novavax ကသံဃ်ဆဲးဒီသဒါ န့ၣ်မ့ၢ်တၢ်မနုၤလဲၣ်.

COVID-19 ကသံဃ်ဒီသဒါလၢ Food and Drug Administration (FDA, တၢ်အိၣ်တၢ်အိၣ်ဒီးကသံဃ်ကသီတၢ်ပတၢ်ပြဲးကရၢ) ဟ့ၣ်ခဲး ယၢ်စိကမီၤမ့ၢ်ဝဲ Novavax န့ၣ်လီၤဆီလီၤသးဒီး COVID-19 ကသံဃ် ဒီသဒါ အဂၤတဖၣ် လၢပုၤဒီးန့ၣ်အိၣ်သ့အဲအံၤ လၢကီၢ်အမဲရကၢန့ၣ် လီၤ. Novavax မ့ၢ်ဝဲဖရိၣ်ထံ(န)အဒုအကြၢ်ဆဲးကသံဃ်ဒီသဒါတမံၤ လၢအစူး ကါဝဲစဲအံၤကုၣ်သ့ယၢ်တၢ်လံၤ ဒ်သးသိးဒီး ကသံဃ်ဒီသဒါ အဂၤတဖၣ်လၢ ပုၤစူးကါအိၣ်သကၢဆဲးဒီး ဒ်အမ့ၢ်ဝဲတၢ်ဆါဘၣ်ကုၣ် ဘၣ်ကိၣ်ဖျါမ့ၢ်ခွါတၢ် မဲယုာ်, သ့ၣ်ညါးတၢ်ဆါ B ဒီးတီးကွဲတၢ်ဆါ အကသံဃ်ဒီသဒါတဖၣ်န့ၣ် လီၤ. Novavax အံၤနကဘၣ်ဆဲးအိၣ် 2-ဖျါဒီး အဘၣ်စၢၤယၢ်ကဘၣ် အိၣ်ဝဲဒၣ် 21 သီ ဒီးပုၤသးန့ၣ် 18 န့ၣ်ဒီးအဖီခိၣ်တဖၣ် ဆဲးအိၣ်သ့န့ၣ်လီၤ.

## Novavax မ့ၢ်ဝဲဖရိၣ်ထံ(န)အဒုအကြၢ်ဆဲးကသံဃ်ဒီသဒါ လၢတၢ်စူးကါအိၣ်အပူၤကွၢ်တခါန့ၣ်လီၤ.

ဖဲကသံဃ်ဒီသဒါလၢအန့ၢ်ယၢ်ခဲးယၢ်စိကမီၤတမံၤလၢလၢန့ၣ် မၤစၢၤပနီၢ်ခိၣ်ဂံၢ်တြီဆါအကျါအကွၢ် ဒ်သးကသံဃ်ညါဒီးဒုဝဲ COVID-19 တၢ်ဆါအယၢ်အခါ Novavax စူးကါဝဲကသံဃ် ဒီသဒါစဲအံၤကုၣ်သ့ လၢအလီၤလံၤ ဒီးပုၤညါန့ၣ်သ့ၣ်ညါဝဲန့ၣ်လီၤ.

- ဖရိၣ်ထံ(န)အဒုအကြၢ်ဆဲး COVID-19 ကသံဃ်ဒီသဒါတဖၣ်န့ၣ် ပုၤညါဒီး (ဖရိၣ်ထံ(န)တဖၣ်)အ တၢ်ဆါယၢ်အကွၢ်အခိၣ်တဖၣ် လၢအဒုဒီးကဲထီၣ် COVID-19 တၢ်ဆါန့ၣ်လီၤ
- အဝဲသ့ၣ်ပုၤညါန့ၣ်ကိၣ် တၢ်အသိးဒီးအံၤသ့ၣ်ဆါတဖၣ် လၢတၢ်ပညါန့ၣ်လၢကမၤစၢၤ နီၢ်ခိၣ်ဂံၢ်တြီဆါအ ကျါအကွၢ် ဒ်သးကမၤဆါတၢ်ဆါအယၢ် ဒီးဒီသ ဒါန့ၣ်လၢခါဆူညါန့ၣ်လီၤ
- အဝဲသ့ၣ်န့ၣ် တပုၤညါဒီး mRNA ဘၣ်

## တၢ်အံၤသးလၢအဘၣ်ယုာ်ဒီး Novavax ကသံဃ်အတၢ်ဒီဘၣ်တဖၣ်န့ၣ် အဆဲးဝဲစ့ၤဝဲန့ၣ်လီၤ.

Novavax ကသံဃ်ဒီသဒါအတၢ်ဒီဘၣ်တဖၣ်န့ၣ် လီၤကဲဒ်က သံဃ်အတၢ်ဒီဘၣ်ညါန့ၣ်တဖၣ် လၢတၢ်ထီၣ်န့ၣ်အိၣ်လၢ COVID-19 ကသံဃ် ဒီသဒါအဂၤတဖၣ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်ဆါ/တၢ်ပုၤ, ဖဲညါဂီၤ ဒီးညါလၢတၢ်ဆဲး ကသံဃ်လီၤ, ဒီးတၢ်လီၤဘၣ်လီၤဘၣ်, ညုာ်ထုၣ်ဆါ, ခိၣ်ဆါ, စုဆါခိၣ်ဆါ ဆါ, သးကလဲၤ/တၢ်ဘိး, ဒီးတၢ်လီၤကီၢ်. ဖရိၣ်ထံ(န)အဒုအကြၢ်ဆဲး COVID-19 ကသံဃ်ဒီသဒါတဖၣ်န့ၣ် ဒုးကဲထီၣ် COVID-19 တၢ်ဆါ မ့ၢ်တၢ်ဆါဆူးတၢ်ဆါအဂၤတဖၣ်တသ့ဘၣ်.

## တၢ်ဂ့ၢ်ထၢဖျိၣ်တဖၣ် ဟ်ဖျါဝဲမနုၤလဲၣ်.

တၢ်ကုစါယါဘျါတၢ်မၤကွၢ်တၢ်ယုာ်ထီၣ်မၤလိတဖၣ် လၢတၢ်မၤအိၣ်ဝဲ 2021 န့ၣ် တၢ်ကီၢ်ထီၣ်သီကတီၢ်န့ၣ် ဟ်ဖျါဝဲလၢ Novavax ကသံဃ်ဒီသဒါအတၢ် ခိၣ်ဆါ မၤပတုာ်ကွၢ် COVID-19 တၢ်ဘၣ်ကုဘၣ်ကဲန့ၣ် အိၣ်ဖျါဝဲ 90% တုၤလီၤတီၤ လီၤ ဒီးလၢတၢ်တြီဆါတၢ်သံတၢ်ပုၤဘၣ်ထွဲဒီး COVID-19 န့ၣ် အိၣ်ဝဲ 100% တုၤလီၤတီၤလီၤန့ၣ်လီၤ.

ဒ်တၢ်မၤကွၢ်တဖၣ်လၢတၢ်မၤအိၣ်အဖၢမုၢ်စဲးဝဲဒၣ်အသိး ကသံဃ်ဒီသဒါအံၤ န့ၣ် ပုၤစူးလၢအထီၣ်ပုၤထီၣ်ဂဲၤနီၢ်ခိၣ်ဂံၢ်တြီဆါအတၢ်ခိၣ်ဆါ COVID-19 တၢ်ဆါ ယၢ်အကလုာ်လီၤဆီလီၤသးတဖၣ် ဒိၣ်ဒိၣ်လဲၣ်လဲၣ် ပုၤညါဒီး BA.5 န့ၣ်လီၤ. အဒုအကြၢ်ဆဲးကသံဃ်ဒီသဒါတဖၣ် ဒ်သး Novavax န့ၣ်တစူးကါ ဝဲတၢ်ဆါ ယၢ်လၢအအိၣ်မ့ၢ်ဘၣ် ဒီးတဆိတလဲ မ့ၢ်တမ့ၢ်တလုာ်ဘၢပကံၣ်(န) (စၢၤသ့ၣ်ဂံၢ်ထံး က့ၢ်ဂီၤဆဲးလၢအိၣ်လၢစဲ(လ)အပူၤ)ဘၣ်. ပမၤလီၤသ့ၣ်ညါဘၣ်စ့ၢ်ကိၣ်လၢ Novavax န့ၣ်-



- စးထီၣ်လၢ 2021 န့ၣ်န့ၣ် ကသံဃ်ဒီသဒါအံၤဘၣ် တၢ်စူးကါတၢ်အိၣ်တုၤလီၤတီၤလီၤလၢ ထံကီၢ်အဂၤ တဖၣ်အါမး ယုာ်ဒီး Canada န့ၣ်လီၤ.
- ကသံဃ်အကျါအံၤအတၢ်ဟ်ယုာ်ဒီး တၢ်တုၤကသံဃ်ဝိး တၢ်လီၤလၢတဘၣ်လီၤဒီးသ့ၣ်တဖၣ်ဘၣ် လၢတၢ် စူးကါဝဲ လၢကသံဃ်ဒီသဒါအဂၤဂၤကျါဘၣ်န့ၣ်လီၤ.
- ကသံဃ်အံၤအစူးကါဝဲစဲအံၤကုၣ်သ့ လၢတၢ် စူးကါအိၣ်လၢကသံဃ်ဒီသဒါလၢအမံၤဟ့ၣ်သ့ၣ်ဖျါတဖၣ် ဒ်အမ့ၢ်ဝဲဒၣ် တီးကွဲတၢ်ဆါ, တၢ်ဆါဘၣ် ကုဘၣ်ကိၣ်ဖျါမ့ၢ်ခွါတၢ် မဲယုာ်, သ့ၣ်ညါးတၢ်ဆါ B ဒီးရုကၢၣ်(လ)တၢ်ဆါ (တၢ်ဆါလၢအမၤဘၣ်ဒိ န့ၣ်ဒီးဒုးအိၣ်ထီၣ်တၢ်ကလုာ်စံၣ်ပိၣ်လၢဖဲးဘၣ်လီၤ)

Novavax အံၤဘၣ်တၢ်တုၤအိၣ်ဒ် FDA အ Emergency Use Authorization (EUA, ဂုၢ်ဂီၢ်အတၢ်စူးကါခဲးယၢ်စိကမီၤ) တၢ်မၤကျဲအသိး ဒီးမ့ၢ်ဝဲတၢ်ယုာ် ထၢလၢအဂၤနီၢ်ခိၣ်, လီၤလီၤဆီလီၤလၢ ပုၤတဖၣ်လၢအယုာ်ကသံဃ်ဒီသဒါတဖၣ် လၢ mRNA ကသံဃ်ဒီသဒါတဖၣ် အခါစးန့ၣ်လီၤ.

Novavax အံၤဘၣ်သ့ၣ်သ့ၣ်ကကဲထီၣ်ကွၢ်ဝဲဒၣ် တၢ်ယုာ်ထီၣ်ကသံဃ် မၤဆူၣ်ထီၣ်ကသံဃ်ဒီသဒါအဂၤအသိး, မ့ၢ်တမ့ၢ်လၢပုၤသးန့ၣ် 18 န့ၣ်အဖီ လာ် လၢဆူၣ်ထီၣ်တဖၣ်လၢဘၣ်န့ၣ်လီၤ.

## တၢ်ဆဲးကသံဃ်ဒီသဒါအံၤ မ့ၢ်ဒီးဝဲ တၢ်ယုာ်ထီၣ် လၢ အဂၤကတၢ် တုၤခဲအံၤန့ၣ်လီၤ.

ဒ် COVID-19 တၢ်ဆါအိၣ်ဒီးဝဲအသိး, ကသံဃ်ဆဲးဒီသဒါတၢ်ဆါအတၢ် ယုာ်ထီၣ်အဂၤတဖၣ် ဟဲအိၣ်ထီၣ်ဝဲန့ၣ်လီၤ. တၢ်လၢအကါဒိၣ်န့ၣ်မ့ၢ်ဝဲ တၢ် ကသံဃ်နီၣ်ဆဲးကသံဃ်ဒီသဒါလၢအဂၤကတၢ် တကလုာ်န့ၣ်လီၤ. ကသံဃ် ဒီသဒါပနီၣ်တမံၤဂၤတမံၤဂၤ တၢ်ဆဲးကသံဃ်ဒီသဒါမ့ၢ်ဝဲ နတၢ်ဒီသဒါအ ဂၤကတၢ်လၢ COVID-19 ဒီးအတၢ်ဘၣ်ဒိတဖၣ်န့ၣ်လီၤ. ကတီၢ်တၢ်ဒီးန့ၣ် ပုၤမၤစၢၤဆီၣ်ထွဲန့ၣ်(နကသံဃ်သရၣ်) ဘၣ်ယးတၢ်ယုာ်ထီၣ်လၢအဂၤကတၢ် လၢန့ၣ်လီၤန့ၣ်တက့ၢ်.